

CBETA 電子佛典系列



English

CBETA 電子佛典 (大正版) <http://ccbs.ntu.edu.tw/cbeta>

中華電子佛典協會 (Chinese Buddhist Electronic Text Association, 簡稱 CBETA) 由「北美印順導師基金會 (<http://www.yinshun.org>)」、「菩提文教基金會」與「中華佛學研究所 (<http://www.chibs.edu.tw>)」於1998年2月15日贊助成立，其目的為免費提供電子佛典資料庫以供各界作非營利性使用。

CBETA 電子資料庫是以「大正新脩大藏經」(大藏出版株式會社©) 第一卷至第五十五卷及第八十五卷為底本，並正式取得該底本版權者「大藏出版株式會社」輸入與公開之授權，特此致謝。

除了電子版的經文之外，我們也提供了參考工具，可以與經文一起使用。感謝日本東洋學園大學的 Charles A. Muller 教授允許我們使用他的《東亞佛學名相辭典》。由於這部辭典仍繼續在加強更新之中，建議使用者參訪 Muller 教授的網頁以取得最新資訊：<http://www.human.toyogakuen-u.ac.jp/~acmuller/dicts/deabt.htm>。

此外，本光碟所附的丁福保《佛學大辭典》電子檔，為「佛教電腦資訊庫功德會」(http://www.baus.org/ebs/index_c.html) 所提供，特此致謝。並藉此機會感謝協助本計畫的各 [單位與人員](#)。(其他相關資料請參閱[簡介](#))

● HTMLHelp 版

此版是以微軟公司的HTMLHelp瀏覽器為主 (HTMLHelp 為附於視窗 98中輔助說明的瀏覽器，視窗95亦可以更新)。本版本與上述的兩個版本內容相同，但是如遇有更正大正版本錯誤之處，則會以紅色顯示。本版並以大正藏的欄位作為顯示基準，譬如以大正藏 0001頁的 a欄單獨處理成一頁顯示。並且為了方便閱讀與檢索，因此每頁的最後二行會重現在下一頁的前面，並以藍色斜體的方式顯示。對於無通用字的缺字，除了使用一般組字式之外，本版提供了缺字圖檔，讀者可點選組字式便可以看到。

本版提供了經文目錄、索引、全文檢索、線上佛學辭典，並支援網路及多媒體等功能，預計在微軟公司發行新版的HTMLHelp格式之後，可提供使用者透過網路直接更新經文內容的功能。

目前提供的 HTML Help 版經文：

- [32 冊全 \(1-32\)](#)
- [阿含部 \(1-2 冊\)](#)
- [本緣部 \(3-4 冊\)](#)
- [般若部 \(5-8 冊\)](#)
- [法華部 \(第 9 冊上半\)](#)

- [華嚴部 \(9-10 冊\)](#)
- [寶積部 \(11-12冊\)](#)
- [涅槃部 \(12 冊\)](#)
- [大集部 \(13 冊\)](#)
- [經集部 \(14-17 冊\)](#)
- [密教部 \(18-21 冊\)](#)
- [律部 \(22-24 冊\)](#)
- [釋經論部 \(25-26 冊\)](#)
- [毘曇部 \(26-29冊\)](#)
- [中觀部 \(30冊\)](#)
- [瑜伽部 \(30-31冊\)](#)

光碟存放位置： \Cbeta\HTMLHelp
詳細說明請參考： \Cbeta\Help\HHelp.htm

* 缺字處理：無法以通用字代替的缺字，則以組字式的方式表達，譬如以 [金*竟]的組字式代表「鏡」字 ([缺字一覽表請參閱此處](#))。在HTML版中，則連接至圖形檔，以顯示所造的字；有些缺字圖檔取自「今昔文字鏡」(<http://www.moji-kyo.gr.jp>)，特此致謝。

中文

CBETA Chinese Electronic Tripitaka (Taisho Edition)

The "Chinese Buddhist Electronic Text Association" (CBETA) has been formally established on Feb. 15, 1998 with support from the *Yinshun Foundation of North-America* (<http://www.yinshun.org>), *Puti Educational Foundation* and *Chung-Hwa Institute of Buddhist Studies* (<http://www.chibs.edu.tw>) to create, maintain and distribute free of charge an electronic version of the Chinese Buddhist Tripitaka.

The *CBETA Chinese Electronic Tripitaka* is based on the Taisho Tripitaka 「大正新脩大藏經」(© Daizo Shuppansha, Inc. 大藏出版株式會社) Vols 1-55 and 85. The right to input and distribute this database has been officially granted by the copyright holder Daizo Shuppansha. We would like to express our gratitude for this.

Please refer to [this introduction](#) for more detailed information. [Here is a list of all the people that contributed to the creation of this text database.](#)

In addition to the scriptures in electronic form, we also include reference works that can be used with the texts. Prof. Charles A. Muller (Toyo Gakuen University) kindly gave permission to include his [Dictionary of East Asian Buddhist Terms](#). Since this dictionary is being continually enhanced, we suggest users visit his homepage for updates.

The electronic version of the "Dictionary for Buddhist Studies" 佛學大辭典 by Ding Fubao included with this CD-ROM was contributed by the Electronic Buddhadharma Society(EBS http://www.baus.org/ebs/index_c.html). We like to express our gratitude for this valuable contribution.

• HTMLHelp version

This version has been created for the Microsoft HTMLHelp browser, which is included with Windows 98 (and available as update for Windows 95). The text has been normalized in the same way as the above versions, but the corrections to the Taisho text are now displayed in red. Every section of the Taisho page (eg. p0001, section a) displays on a HTML page by itself. For ease of reading and for search across section boundaries, the last two lines of every page have been *repeated on the following page, with the repeated lines in this style*.

HTMLHelp files are available as:

- One complete set file with all [32 volumes \(1-32\)](#).
- This file has [Vol.1-2 \(阿含部\)](#)
- This file has [Vol.3-4 \(本緣部\)](#)
- This file has [Vol.5-8 \(般若部\)](#)
- This file has [the first part of Vol.9 \(法華部\)](#)
- The remaining part of [Vol.9 and Vol. 10 \(華嚴部\)](#)
- This file has [Vol.11-12 \(寶積部\)](#)
- The remaining part of [Vol.12 \(涅槃部\)](#)
- This file has [Vol.13 \(大集部\)](#)
- This file has [Vol.14-17 \(經集部\)](#)
- This file has [Vol.18-21 \(密教部\)](#)
- This file has [Vol.22-24 \(律部\)](#)
- This file has [Vol.25-26 \(釋經論部\)](#)
- This file has [Vol.26-29 \(毘曇部\)](#)
- This file has [Vol.30 \(中觀部\)](#)
- This file has [Vol.30-31 \(瑜伽部\)](#)

These files are also supplied separately, since the fulltext search of the HTMLHelp browser does not allow to specify limitations to certain texts or parts.

Those characters, that could not be normalized, are in the text in its disassembled form, e.g [金*竟] for the character 鏡. In the HTML versions, this is also linked to a bitmapped image of the characters. Although not completed, a preliminary list of these characters is [available here](#).

Some of the bitmapped images used for display of rare characters are derived from a font from the Konjaku Mojikyo 今昔文字鏡 project (<http://www.mojikyo.gr.jp>). Many thanks for making this font available.